



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

جامعة الموصل

كلية الحقوق

التنازل عن الحكم القضائي المدني

-دراسة مقارنة-

محمد احمد حميد

رسالة ماجستير في القانون الخاص

بإشراف

الأستاذ الدكتور ياسر باسم ذنون

أستاذ القانون الخاص

المستخلص

الهدف من إقامة الدعوى المدنية واللجوء الى المحكمة هو الحصول على الحماية القضائية للحق موضوع الدعوى ، وتُعد الدعوى من الوسائل القانونية التي أقرها المشرع بِعَدِهِ طريق أصلي للجوء الى القضاء، والهدف من ذلك الحصول على الحكم القضائي لضمان أثبات الحق وعدم عرض النزاع مرة أخرى أمام القضاء ، وقد تطرأ بعض الأمور التي تؤدي الى انقضاء الحكم بالتنازل مما يترتب عليه التنازل عن الحق الثابت فيه، ولكي يكون الحكم محلاً للتنازل، لا بد أن يكون صادراً من محكمة مختصة.

و تبين من خلال البحث عن الطبيعة القانونية للتنازل عن الحكم القضائي المدني إنه تصرف من جانب واحد (بإرادة منفردة) ، واتضح لنا من خلال دراستنا للتنازل عن الحكم القضائي بوجود عناصر اشتراك ببعض التصرفات القانونية، كالصلح والابطال الارادي والتنازل عن ورقة أو إجراء في الدعوى، فضلاً عن التنازل عن الدعوى.

وتناولنا في الفصل الثاني للبحث عن الأحكام القضائية وتقسيماتها كالأحكام القضائية الصحيحة والباطلة والمعدومة، ومن خلال بحثنا عن الأحكام القضائية محل التنازل تبين إن الحكم القضائي الصحيح كأصل هو الذي يكون محلاً للتنازل، فضلاً عن الحكم الباطل فمن الممكن أن يكون محلاً للتنازل أيضاً إذا مضت المدة القانونية للطعن المقررة في القانون الاجرائي، فيصبح بمنزلة الحكم الصحيح، أما الأحكام المعدومة فلا تصح أن تكون محلاً للتنازل عن الحكم القضائي لفقدانه أحد أركان الحكم القضائي الصحيح مما أدى الى انعدامه.

وتبين من خلال هذه الدراسة إن التنازل عن الحكم القضائي المدني له صورتان وهما: التنازل الصريح و التنازل الضمني ، و اردفنا إن للتنازل طرق عديدة، منها التنازل أمام المحكمة التي أصدرت الحكم، أو محكمة أعلى درجة، أو مديريات التنفيذ، أو كاتب العدل، أو ترك الحكم بدون تنفيذ ، ومن خلال بحثنا أضح لنا إن للتنازل عن الحكم القضائي آثار إجرائية وأخرى موضوعية تترتب عند التنازل عن الحكم القضائي والحق الثابت فيه، ومن الآثار الإجرائية للتنازل عن الحكم القضائي آثار تتعلق بالخصومة وآثار تتعلق بالحكم المتنازل عنه من حيث الحجية، وأما الآثار الموضوعية للتنازل عن الحكم القضائي فهو مصير الحق الثابت في الحكم القضائي المتنازل عنه، ومصاريف الدعوى التي تضمنها الحكم المتنازل عنه، والآخر المترتب عن فقدان الحكم المتنازل عنه بصفته محرر تنفيذي.



Abstract

The objective of filing a civil lawsuit and resorting to the court is to obtain judicial protection for the right subject of the lawsuit, and the lawsuit is one of the legal means approved by the legislator as an original way to resort to the judiciary. Some matters may arise that lead to the expiration of the judgment of waiver, which results in the waiver of the right established in it, and in order for the judgment to be subject to waiver, it must be issued by a competent court.

In the first chapter, this study dealt with the subject of waiving the civil judicial judgment in terms of definition and conditions and the legal character of waiving a judicial decision. The research discovered that the waiver of the judicial judgment is of a complicated legal nature, as it comes close to dropping the right and acting with a unilateral will. It became apparent through the study of the judicial judgment waiver that there are familiar elements in some legal actions, such as reconciliation, voluntary revocation, waiver of a paper or procedure in the lawsuit, and an entire waiver of the lawsuit.

The second chapter discussed the search for judicial judgment and its divisions, for instance, valid, invalid, and non-existent judicial judgments. Through our examination for judicial judgments concerning waiver, it was uncovered that the correct judicial judgment is the one that is subject to waiver and that the invalid judgment may be subject to waiver also if the legal period prescribed for appealing the procedural law has passed, it will be considered as a valid decision, as for the non-existent judgments that cannot be a place for waiving the judicial judgment because it has lost one of the pillars of the valid judicial judgment, which leads to its absence.

This study shows that the waiver of the civil judicial judgment has two forms: the express and implied waiver of the civil judicial judgment, which is stipulated in the procedural laws in question. Furthermore, we added several ways of waiving, including waiver before the court that issued the judgment or a higher court, the implementation directorates, the notary, or leaving the judgment without implementation and with time for the fall of the executive power of the judgment. Through the research, it became clear that waiving a judicial judgment has procedural and other objective effects: among the procedural effects of waiving a judicial judgment are litigation-related effects and effects related to the waived judgment in terms of authenticity. As for the objective effects of waiving a judicial judgment, it is the fate of the established right in the waived judgment, the costs of the case included in the waived judgment, and the effect of losing the waived judgment the executive editor capacity.

**Ministry of Higher Education and
Scientific Research**

University of Al Mosul

college of Law



Waiver of civil judgment

-A comparative study-

Mohammed Ahmed Hameed

Master degree

Private Law / CIVIL Procedures

Supervised by

Proff .Dr. Yasser Bassem Thanoun

Professor of private law

1444 AH

2022 AD